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VOORLOPIG VERSLAG 
Vastgesteld 15 november 1983 

De vaste Commissie voor Financiën', met het voorbereidend onderzoek 
van bovengenoemd wetsvoorstel belast, heeft de eer van haar voorlopige 
bevindingen als volgt verslag te doen. 

De leden van de fractie van de P.v.d.A. zouden bij het wetsontwerp de 
volgende vragen en kanttekeningen willen plaatsen. Allereerst zouden zij 
gaarne vernemen, welke prijsstijging van gedistilleerd gemiddeld per 1 
januari aanstaande te verwachten is, niet alleen uit hoofde van de accijns-
verhoging, maar ook bij voorbeeld door de verhoging van de b.t.w. Zij 
zouden het ook op prijs stellen om commentaar te ontvangen op de 
berekeningen van het Economisch Instituut voor het Midden- en Kleinbedrijf 
ten behoeve van het Produktschap voor Gedistilleerde Dranken, waaruit 
blijkt, dat de verwachte prijsverhoging tot een afzetdaling in 1984 zal leiden 
van niet minder dan 13,5%. Indien zulks juist zou zijn, dan wordt de 
geraamde opbrengst van de accijnsverhoging evenwel allerminst gehaald. 
In dit verband achtten deze leden het interessant om te vernemen, in welke 
mate de gerealiseerde opbrengst van de twee voorafgaande accijnsverho-
gingen pasten in de toen geraamde opbrengsten. 

Ten slotte wilden deze leden aandacht vragen voor de navorderingsbe-
palingen in het wetsontwerp. Daarbij dachten zij met name aan bedrijven, 
die een grote diversiteit van zeer kleine hoeveelheden alcoholhoudende 
parfumerieën e.d. aanhouden. Zij vroegen zich af, of in die gevallen de 
opbrengst van aangifte en navordering wel in verhouding stond tot de 
kosten voor de betrokken bedrijven. 

De leden van de C.D.A.-fractie erkenden de noodzaak dat naast de 
verhoging van het b.t.w.-tarief met 1% punt aan een verdere selectieve ver-
hoging van accijnzen in het kader van het dekkingsplan 1984 niet te 
ontkomen valt. Ter zake hadden zij contact met veel geledingen uit het 
bedrijfsleven. Los van specifieke opmerkingen was er een vrijwel eenslui-
dende opvatting met betrekking tot het tijdstip van invoering van accijns-
wijzigingen, i.c. 1 januari, alsmede het schoksgewijze verloop hiervan. 

Een andere zaak waarmee een gedeelte van het bedrijfsleven - i.c. de 
detailhandel - geconfronteerd wordt, is de problematiek van de voorfinan-
ciering van de accijns. Leidt deze (verdere) hoge voorfinanciering er niet toe 
dat als gevolg van stijgende rentelasten vele (kleine) zelfstandigen in 1984 
een inkomensverlies lijden? Indien deze vraag bevestigend beantwoord 
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moet worden, vroegen de leden van de C.D.A.-fractie zich af of hier in 
billijkheid - bij voorbeeld door middel van margeverruiming - geen 
tegemoetkoming geboden kan worden. Deze leden zouden verder gaarne 
vernemen of het gebruikelijke (bedrijfstakgewijze) overleg ter zake van 
maatregelen (i.c. de voorgenomen accijnsverhoging) die ingrijpende 
gevolgen voor omzet en werkgelegenheid kunnen hebben, tijdig heeft 
plaatsgevonden. 

De leden van de C.D.A.-fractie vroegen zich af of de geraamde stijging 
van de opbrengsten bij benadering gehaald wordt. Zij baseerden hun zorg 
op grond van informatie, die ter zake was verstrekt door het bedrijfsleven, 
in casu.: 

- het produktschap voor gedistilleerde dranken; 
- het bedrijfsschap Horeca; 
- het bedrijfsschap voor de detailhandel in alcoholhoudende dranken; 
- het Economisch Instituut voor het Midden- en Kleinbedrijf. 
Met name vroegen deze leden aandacht voor de berekeningen van 

laatstgenoemd instituut, volgens dewelke een landelijke afzetdaling tot 
86,5% wordt verwacht, waardoor de accijnsverhoging in 1984 slechts 
100,3% zou bedragen van die over 1982. 

De hier aan het woord zijnde leden wilden gaarne geïnformeerd worden 
over de omzetten + accijnsopbrengst bij de laatste drie accijnsverhogingen, 
in het jaar voor de verhoging, welk bedrag werd begroot en ontvangen, 
alsmede deze gegevens in de jaren na de verhoging, zulks ter vaststelling . 
in hoeverre de gestelde doelen al dan niet bereikt zijn. 

Kan informatie worden gegeven over of en, zo ja, welke gevolgen er voor 
de werkgelegenheid uit de voorgestelde accijnsverhoging kunnen voort-
vloeien? In het bijzonder dachten zij hierbij aan de werkgelegenheidsont-
wikkeling bij de slijterijen en de horeca. 

Kan over de laatste tien jaar een inzicht worden verschaft over de 
verschuivingen van de gedistilleerd consumptie van de horeca naar de 
thuis-consumptie? 

In de Miljoenennota 1984 stelde het kabinet een alcoholaccijnsverhoging 
op gedestilleerde dranken van 16% voor. Dat voorstel bestaat uit een 
verhoging van 15% voor de alcoholaccijns plus 1% ter vervanging van de 
gemeentelijke heffingen op basis van de Drank- en horecawet. De leden van 
de V.V.D.-fractie spraken hun waardering uit voor de substitutie van de 
regeling, zoals die is neergelegd in artikel 24, derde lid, van de Drank- en 
horecawet door de accijnsverhoging van 1 % ; een maatregel die zij reeds 
eerder hadden gepropageerd. 

De hier aan het woord zijnde leden waren minder overtuigd door de 
opmerkingen van de minister tijdens de algemene beschouwingen over het 
niet instellen van de automatische inflatie-aanpassing van de accijnstarieven. 
Zij verzochten dan ook om een nadere toelichting op deze stellingname, te 
meer daar schokeffecten voorkomen moeten worden. 

De leden van de fractie van D'66 konden instemmen met de in dit 
wetsontwerp voorgestelde maatregelen. De keuze om in het kader van het 
dekkingsplan 1984 de alcoholaccijns te verhogen en niet bij voorbeeld de 
suikeraccijns, paste naar hun mening in het ontmoedigingsbeleid met 
betrekking tot alcoholische dranken. 

De hier aan het woord zijnde leden konden eveneens instemmen met de 
afschaffing van de gemeentelijke belasting op sterke drank en de gemeenten 
daarvoor te compenseren via het Gemeentefonds. Met de regering waren 
zij van mening dat de relatief zeer hoge perceptiekosten afschaffing van 
deze belasting rechtvaardigen. Zij vroegen in dit verband of er op korte 
termijn nog verdere initiatieven van de regering zijn te verwachten met 
betrekking tot het heroverwegen van gemeentelijke belastingen met hoge 
perceptiekosten en met controleproblemen. Zij dachten in dit verband met 
name aan de gemeentelijke hondenbelasting. 
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De leden van de fractie van de S.G.P. hadden in de zogenaamde accijns-
voorstellen node gemist een beschouwing omtrent uitvoering van de motie 
17 936, nr. 9, door de fracties van G.P.V. en S.G.P. ingediend, en die 
betrekking had op mogelijke andere accijnsverhogingen dan die op benzine 
per 1 juli 1983. Deze motie verzocht die mogelijkheden bij de voorbereiding 
van de Begroting 1984 te onderzoeken en de resultaten daarvan aan de 
Kamer ter kennis te brengen. Helaas zijn kennelijk de overwegingen binnen 
de gedachtengrens van dit kabinet gebleven, aangezien deze leden er niet 
van uitgingen dat de motie niet zou zijn uitgevoerd. 

In het algemeen hadden de leden, hier aan het woord, minder bezwaren 
tegen verhogingen op dit soort goederen. Hier spelen, zij het en marge, 
toch ook volksgezondheidsaspecten mee. 

Deze leden vroegen een nadere toelichting op de vrijstelling per onder-
neming, te weten 500 liter. Zij verwezen daarbij naar de bezwaren die door 
de Stichting Centraal Bureau Levensmiddelenhandel van 8 november 1983 
waren aangevoerd. Zij zouden met namen het concurrentievervalsende 
bezwaar nader besproken willen zien, omdat naar hun mening de overheid 
zulke situaties dient te vermijden. Kan ook tegemoet worden gekomen aan 
de bezwaren tegen de te korte termijn waarin de aangifte van de voorrraad 
moet gebeuren en is verlenging van de termijn van drie dagen mogelijk? 
Ten slotte wezen deze leden nog op de problemen bij supermarkten, 
drogisterijen, parfumerieën, apotheken en shops bij benzinepompen, die 
geplaatst worden voor een arbeidsintensieve taak van voorraadopname, 
die in de meeste gevallen in geen verhouding staat tot het belang dat 
ermede gemoeid is. 

De hier aan het woord zijnde leden vroegen ook welke repercussies de 
verhogingen zullen hebben op de aandelen van de omzet van respectievelijk 
horecabedrijven, slijterijen en overige verkooppunten (bij voorbeeld 
supermarkten). Welke mogelijke nadelige gevolgen kunnen er ontstaan 
voor de werkgelegenheid in deze branche? 

De leden van de fractie van de P.P.R. vroegen of het mogelijk is om, ter 
vermijding van periodieke schoksgewijze aanpassingen van de alcoholac-
cijns, deze aanpassingen jaarlijks te doen plaatsvinden op grond van de 
ontwikkeling van het prijspeil. Daarnaast vroegen zij of het past in het 
beleid van deregulering om in afwijking van 1981, nu wel een navordering 
op te leggen op die ondernemers die alcoholhoudende stoffen in voorraad 
hebben. Wat is de verwachte budgettaire opbrengst van deze navorde-
ringsbepalingen en welke enorme administratieve verplichtingen staan 
daartegenover? 

Ten slotte vroegen zij om een reactie op de berekening van het Economisch 
Instituut voor het Midden- en Kleinbedrijf, waaruit zou blijken dat de 
voorgenomen verhoging van de alcoholaccijns leidt tot een teruggang in 
de afzet van gedistilleerd van ca. 14% met alle gevolgen van dien voor de 
omzet van de ondernemers, voor de werkgelegenheid en voor de opbrengst 
voor de fiscus. 

De leden van de R.P.F.-fractie vroegen met het oog op dit voorstel om een 
overzicht van de diverse accijnstarieven op alcoholhoudende stoffen in 
respectievelijk Nederland (vóór invoering van de onderhavige maatregel), 
België, Luxemburg en de BRD. Voorts zouden zij met het oog op de 
geraamde opbrengst van deze maatregel enig inzicht willen hebben in de 
prijselasticiteit van alcoholhoudende dranken. Kunnen de bewindslieden 
de berekeningen van het EIM ter zake bevestigen? 

De G.P.V.-fractie had op zich zelf beschouwd niet zo veel bezwaar tegen 
een verdere verhoging van de accijns op de alcohol, te meer niet omdat het 
verhogingspercentage is afgeleid van het inflatiecijfer. Wel vroeg zij de 
bewindslieden om in te gaan op de bedoelingen van het produktschap 
voor gedistilleerde dranken, die zouden uitwijzen dat de opbrengstraming 
van het kabinet aan de hoge kant is. 
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De G.P.V.-fractie vroeg voorts op welke wijze uitvoering was gegeven 
aan de motie-Schutte/Van Dis (17 936, nr. 9) om bij de voorbereiding van 
de begroting voor 1984 te onderzoeken welke mogelijkheden er zijn de 
verhoging van de benzine-accijns per 1 juli j l . geheel of gedeeltelijk te 
vervangen door anderssoortige accijnsverhogingen. 

Invoeringsdatum 

Graag vernamen de leden van de P.v.d.A.-fractie het commentaar van de 
regering op het voorstel uit de organisaties van de handel, die een ver-
schuiving van de ingangsdatum naar 1 februari bepleiten met het oog op 
de dubbele werkdruk in de decembermaand. 

Voor wat de invoeringsdatum 1 januari betreft werden deleden behorende 
tot de C.D.A.-fractie er door het bedrijfsleven op gewezen dat dit tot gevolg 
heeft, dat men in de op zich al drukke decembermaand ook nog geconfron-
teerd wordt met hamsterinkopen van drank, rookartikelen, enz., hetgeen 
leidt tot een onnodige onevenwichtigheid in werk en inkomen. Immers na 
de piek in december valt steeds een terugval in de eerste maand(en) van 
het nieuwe jaar te constateren. Voor wat betreft het schoksgewijze verloop 
van accijnzen wordt er eveneens door vrijwel het gehele bedrijfsleven voor 
gepleit om de accijnzen jaarlijks aan te passen aan het prijspeil, waardoor 
minder gewenste effecten - welke bij een niet jaarlijkse aanpassing 
optreden - kunnen worden voorkomen. 

De opvattingen van het bedrijfsleven ter zake kwamen de leden van de 
C.D.A.-fractie niet onbegrijpelijk voor en zij vroegen zich dan ook af, welke 
zwaarwegende argumenten bestaan om niet geheel of gedeeltelijk aan die 
wensen tegemoet te komen en de wijzigingen in de accijnzen op een 
andere datum dan 1 januari, bij voorbeeld 1 februari, te laten ingaan en 
jaarlijks aan te passen. De extra aankopen op basis van het oude tarief 
vinden dan in januari plaats hetgeen in dat jaar leidt tot een hogere 
uitkomst voor de schatkist. 

Ook de leden behorende tot de V.V.D."fractie vroegen zich af of de 
verhoging van de alcoholaccijns niet een maand uitgesteld kan worden, dat 
wil zeggen worden ingesteld in februari in plaats van januari 1984 om 
daarmee tegemoet te komen aan wensen binnen de branche. Zijn hieraan 
budgettaire consequenties verbonden? 

Uit de reacties vanuit het bedrijfsleven waren de leden behorende tot de 
S.G.P."fractie nog verschillende problemen gebleken, terwijl men overigens 
niet bepaald over de verhoging staat te juichen. In de eerste plaats vroegen 
de leden of invoering per 1 februari 1984 het bedrijfsleven niet wat meer 
ruimte geeft om de verhogingswerkzaamheden op een rustiger tijdstip te 
verwerken. Welk budgettair verlies zou daaruit kunnen voortvloeien en 
welke verhoging van het accijnsbedrag zou daartegenover dat gat weer 
kunnen dekken? Duidelijk is dat de decembermaand toch al een grote piek 
vertoont, terwijl de vooraankopen in verband met de aangekondigde 
verhoging daar nog eens een flinke schep bovenop doen. 

Daarnaast wilden deze leden de aandacht vragen voor de toenemende 
financieringslasten die in deze sector, gezien het grote aandeel dat de 
accijns uitmaakt van de verkoopprijs, belangrijk zullen stijgen. De bedrijven 
worden daardoor voor vergrote rentelasten gesteld. Ook daarom zou 
uitstel tot 1 februari 1984 enig soelaas kunnen bieden. Bovendien vroegen 
deze leden zich af of het gezien de steeds stijgende bedragen die afgedragen 
moeten worden, niet een wenselijke zaak zou zijn indien de termijn 
voor afdracht, de zogenaamde borgstellingsregeling, kan worden verlengd; 
ook dat zou betrokkenen enige ruimte kunnen bieden om de extra kosten 
enigszins te mitigeren. Is het juist dat verschuiving naar 1 februari 1984 een 
gunstiger effect op de accijnsopbrengst zal hebben als gevolg van het 
hamstereffect dat alsdan in 1984 zal vallen en niet in 1983? 
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Daarnaast zouden de leden behorende tot de R.P.F.-fractie prijs stellen op 
een schatting van de te derven accijnsopbrengst, wanneer de invoering 
van deze maatregel één maand zou worden uitgesteld, een en ander in 
verband met het effect van mogelijke «hamsteracties». 

Ten slotte vroegen de aan het woord zijnde leden of het geen aanbeveling 
verdient, gezien de onrust die gewoonlijk bij dit soort maatregelen wordt 
gewekt, de accijnzen in de toekomst jaarlijks aan de prijsontwikkeling aan 
te passen. 

Is het ook mogelijk, zo vroeg de G.P.V.-fractie, om de invoeringsdatum 
van deze verhoging te verschuiven tot 1 april zodat hamsterneigingen rond 
de feestdagen kunnen worden voorkomen? Zou dit mogelijk zijn zonder al 
te groot budgettair verlies? 

Verhoging van de wijnaccijns 

De leden van de P.v.d.A.-fractie bevreemdde het, dat wederom in het 
dekkingsplan de wijnaccijns ontzien wordt ten koste van produkten, die in 
veel grotere mate in eigen la-~d geproduceerd worden. Bij voortzetting van 
deze beleidslijn wordt door de overheid de concurrentieverhouding tussen 
de verschillende alcoholhoudende dranken volstrekt scheef getrokken. In 
het algemeen bepleitten deze leden een beter over de tijd en over de in het 
geding zijnde bedrijfstakken gespreide verhoging van de accijnzen. 

Een punt van bijzondere zorg vormde voor de leden van de C.D.A.-fractie 
de omstandigheid dat de wijnaccijns tot nu toe buiten schot is gebleven. 
Het is zeker niet denkbeeldig dat als gevolg van de voorgestelde verhoging 
van de accijns er niet onbelangrijke uitwijkeffecten in die richting zullen 
optreden. Deze leden zouden gaarne vernemen waar het door de minister 
van Financiën in Benelux-verband gevoerde overleg inzake een aanpassing 
van de wijnaccijns toe heeft geleid. Naar hun oordeel zal er alles - binnen 
en buiten Benelux-verband - aan gedaan moeten worden om vanuit 
accijnsoogpunt tot meer evenwichtige verhoudingen te komen. Indien 
alsnog een aanpassing - lees verhoging - van de wijnaccijns dan wel 
verhoging van de importheffing mogelijk blijkt - zo vroegen de leden van 
de C.D.A.-fractie - is het kabinet dan niet alsnog bereid om de alcoholaccijns 
dienovereenkomstig te verlagen? Bij bier en gedistilleerd gaat het om 
prima Nederlandse industrieën. Die produkten worden zwaar belast met 
alle gevolgen - onder meer voor de werkgelegenheid - van dien. Zwak 
alcoholische dranken - wijn voorop, maar er valt ook te denken aan sherry, 
vermouth etc. - worden niet belast. Is hier geen sprake van omgekeerde 
protectie? 

Naar aanleiding van het antwoord van de minister van Financiën tijdens 
de algemene beschouwingen op vragen van de V.V.D.-fractie over de 
prijselasticiteit en verhoging van de wijnaccijns, verzochten leden van 
V.V.D.-fractie om een toelichting van de uitspraak over de prijselasticiteit, 
te meer daar de VGAAD (Vereniging van grootwinkelbedrijven in alcohol-
houdende en alcoholvrije dranken) een accijnsopbrengst in 1984 heeft 
becijferd van 0,3%, in plaats van de aangekondigde verhoging van 15%. 
Benieuwd waren deze leden naar de uitkomst van het overleg van het 
Comité van Ministers van de Belelux over de wijnaccijns. Zij waren van 
mening dat een «omgekeerd protectionisme» moet worden voorkomen. 

Een eventuele verhoging van de wijnaccijns kan niet worden doorgevoerd 
zonder medewerking van de Benelux-partners. Bij de algemene beschou-
wingen heeft het kabinet toegezegd deze problematiek een week later aan 
de orde te stellen in een vergadering van het Comité van Ministers van de 
Benelux. De leden behorende tot de D'66-fractie vroegen naar de resultaten 
van dat overleg. 
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De leden van de fractie van de S.G.P. vroegen waarom in de voorstellen 
tot accijnsverhoging niet meer gelijkheid wordt betracht met die op het 
bier, terwijl de wijnaccijns helemaal niet gewijzigd wordt! Kunnen de 
redenen daarvan worden aangegeven? Zou een meer gelijke verhoging 
niet beter aan het doel hebben beantwoord? Kan overigens inzicht worden 
gegeven in de ontwikkelingen van de opbrengsten van de accijns hier 
bedoeld? In hoeverre is het omzetverlagend effect van de laatste verhoging 
blijvend geweest? Of is het zo dat door bijstellingen in de ramingen, 
aanvankelijk te verwachten lagere opbrengsten min of meer zijn geëlimi-
neerd? Gaarne zagen deze leden een zo gedetailleerd mogelijke uiteenzetting 
van de raming van dit soort accijnsheffingen. 

De leden behorende tot de P.P.R.-fractie vroegen ook aan te geven of het 
te verwachten is dat er grenseffecten zullen optreden vanwege de hogere 
prijs na 1 januari 1984 van alcoholhoudende stoffen, en wat de reden is, als 
het toch in de sfeer van de alcoholaccijns wordt gezocht, dat de wijnaccijns 
niet is verhoogd. 

Een terecht bezwaar tegen deze voorgestelde verhoging vond de G.P.V.-
fractie, dat de werkgelegenheid in ons eigen land extra wordt belast, terwijl 
dit bij een verhoging van de wijnaccijns niet het geval zou zijn geweest. Nu 
zijn onze mogelijkheden binnen Benelux-verband om zelfstandig de 
wijnaccijns te verhogen uiterst beperkt. Bij een vorige verhoging van de 
alcoholaccijns is ook al eens gewezen op het alternatief van de wijnaccijns. 
Dat bleek toen niet mogelijk. Is inmiddels met de Benelux-partners gesproken 
over een eventuele aanpassing van de wijnaccijns, zodat er op dit punt nu 
meer mogelijkheden zouden zijn? 

De voorzitter van de commissie, 
Joekes 

De waarnemend griffier van de commissie. 
Hordijk 
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